
براي اولين بار زماني كه در ژاپن براي محصول 
برنج بورس كالا ايجاد ش��د ش��ايد اين مردمان 
زمزمة جهاني شدن اين كار خود را نمي دانستند.

چيزي نزديك به صد س��ال پي��ش در ژاپن 
براي محصول برنج با توجه به استفادة روز افزون 
مردمان اين سرزمين و ايجاد و اصلاح بازار برنج، 
دست به تاس��يس بورس كالا زدند و همزمان با 
آنان در شيكاگوي آمريكا بورس كالاي كشاورزي 

نيز رسماً شكل گرفت. 
شايد در ابتدا كشورهاي اروپايي و آمريكايي 

در كالاي اساس��ي خ��ود به يك 
بازار منسجم و قانون مند احساس 
ني��از كردن��د و در ضم��ن آن در 
م��راودات روزمره جه��ت تأمين 
نيازهاي اساس��ي احس��اس نياز 
به اصلاحاتي ج��دي در مبادلات 
كالايي كش��اورزي صورت گرفت 
تا س��رانجام كار به تاسيس بورس 
كالاي كش��اورزي كش��يد آن��ان 
س��ال ها بعد اين تش��كيلات را به 
سوي منس��جم كردن بازار آهن و 
مواد شيميايي و ساير محصولات 

پتروش��يمي خود نيز س��وق دادند و پس از آن 
بورس كالايي نيز تأسيس شد. 

در هر حال در اين چنين كشورهايي احساس 
نياز ب��ه اصلاحات در س��اختارهاي اصل��ي بازار 
محص��ولات كش��اورزي و س��اختار محصولات 

كشاورزي بيشتر از بازار اوراق بهادار بوده است. 
اكنون در ايران عمر كوت��اه بورس كالا با وجه 
و قدمت چند صد ساله اين بورس در دنيا پس از 
توافقات في مابين نهادها و مراكز مربوطه طي چند 
سال اخير تنها توانست در تعدادي از محصولات 

كشاورزي آن مبادلات و عرضه و تقاضاي دلخواه 
را در بورس انجام دهد و اكنون س��پس از ادغام 
دو بورس، فلزات و كالاي كشاورزي زمزمه هاي 
كم حجمي مب��ادلات و كم رونق��ي آن تبديل به 
مسئله اي شد كه مس��ؤولان امر را به آن داشته 
ت��ا در اين خصوص دس��ت ب��ه اصلاح��ات و يا 
س��اختارهايي بزنند كه بتوانند آن گونه كه بايد 
و ش��ايد از اين بورس با قدمت در راستاي بهبود 
وضعيت محصولات كشاورزي استفاده نمايند. 
اما اين ساختار و اصلاحات در كدام بخش كارآتر 

خواهد بود. 
برخي بر اي��ن باورند ك��ه ادغام 
دو بورس، س��بب كم رونقي در اين 
بورس اس��ت و برخي ديگ��ر علت، 

عللي ديگر را ... 
در اي��ن خصوص و در پاس��خ به 
اين پرس��ش كه چه دلايلي سبب 
كم رونق��ي و كم حجم��ي مبادلات 
انجام ش��ده در  رينگ كش��اورزي 
بورس كالاي ايران است؟ مدير عامل 
شركت بورس كالا س��يد علي اكبر 
هاشميان مي گويد: از آن جايي كه 

بررسي دلايل حجم كم معاملات رينگ كشاورزي در بورس كالا

بازار سنتي يا نبرد اصلاحات
سهيلا وكيلي

مدير عامل شركت بورس كالا سيد علي 
اكبر هاشميان مي گويد: از آن جايي كه 
ساختار كشاورزي در ايران با اشكالاتي 
مواجه است اين خود مسبب اين مسأله 

بوده تا آن جايي كه اين بورس چه به 
صورت مستقل و چه به صورت ادغام شده 

آن گونه كه بايد موفق نباشد! 



ساختار كش��اورزي در ايران با اشكالاتي مواجه 
است اين خود مسبب اين مسأله بوده تا آن جايي 
كه اين بورس چ��ه به صورت مس��تقل و چه به 

صورت ادغام شده آن گونه كه بايد موفق نباشد! 
  او در ادامه در پاس��خ به اين موضوع كه آيا از 
جانب وزارت جهاد كشاورزي و ساير مسؤولان و 
متوليان اين مسأله اقداماتي جهت رونق  رينگ 
كشاورزي صورت گرفته است يا خير؟ به تشكيل 
كار گروهي در وزارت جهاد كشاورزي اشاره دارد 

كه در خصوص اين مس��أله، در ح��ال پردازش 
هستند كه پيشنهاداتي را  نيز به خود وزارت خانه 
ارائه داده ان��د اما او در ادامه اع��لام مي كند كه به 
هيچ وجه ادغ��ام اين دو ب��ورس باعث كم رونقي 

رينگ  كشاورزي نبوده است!
مشكل وجود بازار سنتي است! 

عباس بنا زاده- مدير توس��عه بازار و ناظر تالار 
رينگ در اي��ن خصوص مي گوي��د: كم حجمي 
مبادلات صورت گرفته  رينگ كش��اورزي بنا به 
دلايلي ديگر اس��ت او معتقد اس��ت كه؛ مشكل 
اصلي كه در حال حاضر ما با آن مواجه هستيم   ، 
مشكل وجود بازار سنتي اس��ت كه البته قبل تر 
هم در مورد بازار آهن و فلزات و پتروش��يمي بود 
ولي در حال حاضر اين پيچيدگي بازار سنتي در 
بازار كالاي كشاورزي كمي  پيچيده تر از قبل هم 
شده و اين شامل افرادي مي شود كه پول هاي نقد 
فراواني دارند و در حال مبادلة كالاها هستند. او 
مي گويد: البته ما هم نمي خواهيم اسم اين افراد 
را دلال و يا واسطه و ياهر چيز ديگري بگذاريم. او 
معتقد است كه اين دسته از افراد فعالان اقتصادي 
هستند و در بورس به هر صورت فعاليت اقتصادي 
انجام مي دهند اگر ذرت و يا جو و يا هر محصول 
ديگري به  رينگ كش��اورزي مي آيد مستقيم به 
بورس نمي رس��د بلكه اول دس��ت اين دسته از 
واسطه گران است و سپس اگر خواست به بورس 
مي رس��د او در توضيح اين بازار سنتي مي گويد: 
اين بازار سنتي هيچ قانون مش��خصي ندارد، نه 
وضعيت ماليات آن مشخص اس��ت و نه افرادي 
ش��ناس هس��تند و به همين جهت، تحت هيچ 
شرايطي حاضر نيستند به بورس بيايند چرا كه 
با ورود به بورس اول: بايد شناسايي بشوند و دوم 
محدوديت هايي قانوني برايش��ان پيش خواهد 

آمد. سپس ترجيح مي دهند كه آزادانه كاركنند 
در ضمن آن كه هر سرنوش��تي هم كه براي اين 
بازار بيافت��د ب��ر روي كار آنها تأثي��ري نخواهد 
گذاشت! و تنها دولت و مصرف كننده هستند كه 

لطمات آتي آن را مي خورند! 
عباس بن��از اده از  دو راه حل جه��ت نجات از 
اين بازار س��نتي پيش��نهاد مي كند كه عبارتند 
از عوامل تش��ويقي دولت و دوم ايجاد كارگزاران 
فع��ال. او در تش��ريح اين عل��ل و عوام��ل مؤثر 

مي گويد، در راه حل اول ك��ه دولت بايد از عوامل 
تشويقي استفاده كند آن اس��ت كه الزام و موارد 
تشويقي بكار ببرد تا همه محصولات كشاورزي 
خود را در بورس عرضه كنند و اين مسأله شامل 
تمامي توليد كنندگان و وارد كنندگان محصولات 
كش��اورزي اس��ت. او مي گويد دولت در  ابتداي  
فعاليت بورس  فلزات و پتروشيمي چنين كاري 
را انجام داد و اين بخ��ش از صنعت را ملزم كرد و 
يكسري التزامات در مورد توليد كنندگان صنايع 
فلز و ش��يميايي بكار ب��رد و در كنار آن دس��ت 
به يكس��ري فعاليت هاي فرهنگ س��ازي براي 
توليد كنن��ده و مصرف كننده زد ك��ه در نهايت 
با گس��ترش مفاهيم بورس آن چيزي ش��د كه 
نتيجة آن را مي بينيم. بنا زاده مي گويد: در مورد 
بورس كش��اورزي نه الزامي هست و نه تشويقي ! 
او تصريح می كند  اين مشكلات عدم تشويق هاي 
دولتي و فرهنگ سازي و بالطبع آن استقبال كم 
از بازار رينگ كش��اورزي  بورس كالا و مش��كل 
پيش آمده ب��راي كارگزاران و بعد از آن مش��كل 
واردات و تغيير نرخ ها و تف��اوت قيمت هاي بازار 
داخلي با بازارهاي خارجي تمامي اين مسائل در 
كنار هم  باعث كاهش معاملات شده است. اين 
مقام مسئول در بورس كالا معتقد است كه زماني 
مي توان از فرهنگ سازي سخن گفت كه معامله 
داخل بورس كالا برس��د و آنجا انجام مي شود و 
اين زماني اتفاق مي افتد كه بين توليد كنندگان و 
صادر كنندگان و تمامي افرادي كه حوزة كالاهاي 
كشاورزي فعال هس��تند توليدات و محصولات 

خود را براي حضور در عرصة بورس فعال كنند! 
مدير عامل شركت بورس كالا سيد علي اكبر 
هاش��ميان در اين خصوص مي گوي��د: پنهاني 
بودن معاملات و يا شكل گيري آنها در بازارهاي 

غير رسمي مشكل كلي در مورد تمام كالاها اعم 
از كش��اورزي و غير كشاورزي اس��ت. او در ادامه 
مي افزايد كه بدليل حاكم بودن س��اختار خرده 
مالكي بر معاملات كشاورزي و پراكندگي شديد 
آن و نيز وجود 3 ميليون بهره بردار در اين بخش 
و غير قابل استاندارد كردن كالاهاي كشاورزي در 

كم رونق بودن رينگ كشاورزي موثر بوده است. 
وی معتقد اس��ت كه عدم وج��ود نهاد مياني 
كه بايد به عنوان سرويس دهنده به ايفاي نقش 
بپردازد در كم رونق شدن آن ،در بورس كالا موثر 

بوده است. 
هاشميان در ادامه مي افزايد: مالكيت بزرگ و 
توليد انبوه در كشاورزي ما وجود ندارد و توليدات 
بسيار متنوع بوده و به صورت خرده مالكي انجام 

مي شود. 
عباس بنا زاده مدير توسعه بازار بورس كالا  از 
تعامل و ايجاد تشكل هاي مردمي جهت حضور 
در بورس هم نام مي برد. او در ادامة سخنان خود 
در توضيح اين كه از چه طريق اين توليد كنندگان 
مي توانند در  رينگ كش��اورزي حضور داش��ته 
باش��ند مي گويد : وزارت بازرگاني و وزارت جهاد 
كشاورزي مي توانند با تشويق تشكل هاي بزرگ 
تولي��د كنندگان محص��ولات كش��اورزي براي 
عرضه اين محصولات به ب��ورس نقش مهمي را 
ايفا نماين��د. او در ادامه تأكيد مي كند كه بايد در 
شكل گيري هدف از حضور تشكل هاي گروهي 
توليد كنندگان جزء و كل محصولات كشاورزي 
كه زير نظ��ر وزارت جهاد كش��اورزي و يا وزارت 

بازرگاني هستند يك بازنگري صورت داد. 
ازعباس بنا زاده زماني كه تعريف واقعي بورس 

عباس بنازاده: با سياستهاي  تشويقي دولت 
و كارگزاران فعال،  مي توانند بازار سنتي را 

مدرنيزه و بورس كشاورزي را فعال كنند
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كالاي كش��اورزي را جويا مي ش��ويم در پاس��خ 
مي گويد زماني كه مي گوئيد بورس محصولات 
كش��اورزي به اين دليل احداث ش��د كه دست 
واس��طه ها در بازار كوتاه ش��ود اين خ��ود نوعي 
حساس��يت ايجاد مي كند او مي گوي��د بورس با 
دلال و واسطه و ... كاري ندارد او بورس را بازاري 
ش��فاف مي خواند كه خودانتظام است ، يك بازار 
اوليه اي كه خرده فروشي در آن راه ندارد. بنا زاده 
د ر ادامه مي گوي��د در بورس كالاي كش��اورزي 
حداقل محموله معاملاتي در بخش كش��اورزي 
5 تن اس��ت و در بورس فلزات 10 تن اس��ت. او 
مي گويد كسي كه توان مالي خريد 5 تن را دارد 
اقدام مي كند و به بازار خُرد مي فروشد حال اين 
فرد يا واسطه و دلال است و يا هر واسطة اقتصادي 
ديگري ... منوط به اين كه كالا براي عرضه اول به 
بورس كالاي كشاورزي بيايد چرا كه از مهم ترين 
و ش��اخص ترين فايدة آن ايجاد بازاري متعادل 
است و روشن شدن قيمت محصولات كشاورزي 

براي عموم مرد م است.
او در ادامه مي افزايد كه بورس عاملي اس��ت 
جهت تنظيم بازار اوليه چرا كه قيمت اوليه بازار 
را مش��خص مي كند. بن��ا زاده در ج��واب به اين 
پرسش كه آيا با مشخص كردن توزيع كنندگان 
در بازار مي توان به رونق بورس كالاي كشاورزي 

ني��ز كمكي ك��رد ي��ا خي��ر مي گويد: اگ��ر كه 
توزيع كنندگان در بازارهاي محصولات كشاورزي 
مش��خص باش��ند  ديگر ما ش��اهد هيچ خلافي 
نخواهيم بود چرا كه اين اف��راد تحت هر عنواني 
كه به بورس بيايند بايد صاحب كد و مشخصات 
قانوني بشوند و اين به كنترل بخش توزيع  منجر 
مي ش��ودكه جا دارد وزارت بازرگان��ي نيز از اين 
هدف استقبال كند. او در ادامه مي افزايد: در حال 
حاضر در مورد محصولات  پتروش��يمي و فلزات 
وزارت بازرگاني نهايت استفاده را از بازار واردات 
و صادرات و تنظيم بازار داخلي داشته است چرا 
كه بورس نشان مي دهد كه در بازار عرضه و تقاضا 
چه ميزان كسري بوده اس��ت و يا اين كسري در 
چه سطح قيمتي اس��ت و ... كه وزارت بازرگاني 
نيز مي تواند از روي همين تابلوي بورس بر روي 
نوسانات قيمت و بازار عرضه و تقاضا تعرفه هاي 
خود را تنظي��م نمايد كه حال يا ش��امل واردات 
مي ش��ود و يا اجازة ورود و خ��روج هر محصولي 
كه نياز هست صادر مي ش��ود. به هر حال تابلوي 
بورس براي وزارت بازرگاني حك��م يك چراغ را 
دارد كه با نماياندن علائم اقتصادي بازار مي توان 

با آن در تنظيم بازار كوشا بود! 
وی در ادامة توضيحات خود مي گويد وزارت 
بازرگان��ي در مورد رون��ق معام��لات در رينگ 
كش��اورزي بورس كالا تا كنون متأس��فانه هيچ 

همكاري انجام نداده!
هر چند كه باي��د گفت در وهل��ة اول رينگ 
كش��اورزي به همكاري و حماي��ت وزارت جهاد 
كشاورزي بيش��تر نياز دارد تا وزارت بازرگاني ما 
زماني كه از تنظيم بازار مرغ و تخم مرغ صحبت 
مي كنيم اول نياز به حماي��ت همه جانبة وزارت 
كشاورزي داريم و بعد وزارت بازرگاني ! پس اول 
بايد اين وزارت كش��اورزي اين تقاضا را داش��ته 
باشد كه مثلًا بخشي از  محصولات 100 ميليون 
تني خود را از بازار سنتي وارد بازار شفاف و مدرن 

بورس كند!
در ادام��ه بن��ا زاده مي افزاي��د: چ��ون وزارت 
بازرگاني به واردات مجوز مي دهد مي تواند همگام 
و همزمان با وزارت جهاد كشاورزي، با هم تعاملي 
مناسب برقرار كنند و بورس نيز فعالانه در حوزة 
محصولات مختلف امور كش��اورزي كه قابليت  

پذيرش در بورس را دارند مثل مرغ تا دام و طيور 
كه مربوط به حوزة وزارت جهاد كشاورزي است 
تا كنجاله و ذرت و ... مي توان هم��ة اين اقلام را 
با برق��راري يك همكاري مناس��ب بين معاونت 
برنامه ريزي و بورس و تش��كيل كميته هايي در 
اين خصوص، قيم��ت عرضه را ب��ر روي صفحة 
بورس كالا آورد و در مورد قيمت و نوس��انات آن 
و كنترل بازار و هدايت آن سخن گفت! در خاتمه 
او مي گويد ام��ا نمي دانم چرا با وج��ود تمام اين 
توضيحات وزارت جهاد كشاورزي عكس العمل 
مناسب و مثبتي از خود نشان نداده! هر چند كه 
بارها بورس كالاي كشاورزي تمايل خود را جهت 

همكاري و تعامل اين نهاد اعلام كرده است! 
دكتر كياني راد: نياز به ايجاد تشكل هاي 

جديد در محصولات كشاورزي داريم! 
دكتر عل��ي كيان��ي راد، عضو هي��أت علمي 
مؤسس��ه پژوهش هاي برنامه ريزي و اقتصادي 
كش��ور در پاسخ به اين پرس��ش كه چرا تاكنون 
وزارت جهاد كشاورزي جهت تأمين و رونق رينگ 
كشاورزي بورس  كالا آن گونه كه بايد فعاليت ها و 
مشاركت هاي لازم را نداشته و آيا اين حمايت در 
برنامه آتي اين وزارت خانه خواه��د بود يا خير؟ 
مي گويد: قطع��اً از آن جايي كه اح��داث بورس 
كالاي كشاورزي را وزارت خانه در جهت كمك به 
رونق محصولات كشاورزي مي داند سياست هاي 
حمايتي خ��ود را اعمال خواهد ك��رد اما در اين 
بين لازم اس��ت تا چند نكته اعلام شود تا اذهان 
با برخي مسائل و مشكلات از جانب اين مؤسسه 
نيز آشنا باش��ند. او مي گويد بخشي از مشكلاتي 
كه ما با آن روبرو هستيم و نتوانستيم آن گونه كه 
بايد نتيجه بگيريم يا مشكلاتي ساختاري بوده و 

يا قانوني. 
علي كياني راد- در تش��ريح اين مش��كلات با 
بيان يك تقسيم بندي كوچك اول به مشكلات 
س��اختاري بخش كش��اورزي مي پ��ردازد و در 
ادامه مي گويد: از آن جايي ك��ه توليد در بخش 
كشاورزي متفاوت تر از ساير بخش هاي اقتصادي 
است، مشكل در توليد آن نيز متفاوت تر از ساير 

بخش ها است. 
او مي گويد: توليد كنندگان بخش كشاورزي از 
لحاظ تشكيل و يا اجزاء خيلي متفاوت تر از ساير 

دكتر چيذري: فعاليتي كه سازمان تعاون 
روستايي انجام مي دهد، يك معامله است ، 

پس چرا وزارت جهاد اين فعاليت را به بورس 
كشاورزي منتقل نمي كند
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محصولاتي است كه در بورس هم چون فلزات و ... 
عرضه مي شود. او مي گويد: عموماً توليد كنندگان 
محص��ولات كش��اورزي پراكن��ده هس��تند و 
اين دس��ته به بورس نيازمندند ك��ه رفع موانع 
س��اختاري در آن ها صورت گرفته باش��د . دكتر 
كياني راد در ادامه به جلسات سال گذشته اي كه 
وزارت كشاورزي با بورس كالا داشته اشاره دارد و 
از برنامه اي كه وزارت كشاورزي شديداً پيگير آن 
بوده است سخن مي گويد و مي افزايد: برنامه اي 
كه وزارت كشاورزي ش��ديداً طي اين چند ساله 
پيگير آن بوده اين است كه خود توليد كنندگان 
را پوشش بدهد كه اين دسته از توليد كنندگان 
خرده پا حال يا از طريق اتحاديه و يا هر تش��كل 
ديگري در قالبي قرار بگيرند كه منسجم باشند 
و متحد تا اين اتحاديه ها به عنوان نمايندگان و يا 
وكلاي قانوني توليد كنندگان بورس كالا حضور 
داشته باشند. اين كارشناس كش��اورزي بر اين 
باور اس��ت كه با اين وصف اين ش��كل- مشكلي 

ساختاري است و نه مشكل وزارت خانه اي . 
او مي گوي��د وزارت خانه تماي��ل دارد كه اين 
مش��كل بورس را حل كند اما در كنار آن بايد به 
ساختارهاي اين چنيني در محصولات كشاورزي 
نيز توجه داش��ت . دكتر كياني راد نكتة بعدي را 
معط��وف به توليد كنن��دگان عن��وان مي كند و 
مي افزايد كه عموماً توليد كنندگان زماني تصميم 
به توليد مي گيرند كه محصول آنها توانايي عرضه 

در بازارها را داشته باشد .
پس اگر قرار اس��ت يك توليد كننده تصميم 
درستي هم اتخاذ كند و بخواهد از امكانات بورس 
استفاده كند بايد كه قراردادهاي آتي را در بورس 
گس��ترش دهيم! چرا كه اگر اين چنين باش��د 
حداقل اين توليد كننده مي تواند اميدوار باشد كه 
به نوعي بازاري براي محصول آتي او وجود دارد! 
و يا اگر هم اين توليد كننده كالايي براي تحويل 
به بورس نداشته باشد از افرادي ديگر كه توانايي 
توليد همان ظرفي��ت از محصول را داش��ته اند 

مي خرد و به بورس كالا مي فروشد!
چيذري:اگ�ر تش�كل ني�از اس�ت پس  

تعاوني ها چه مي كنند!
دكتر امير حس��ين چيذري معاون اقتصادي 
سابق بورس كالاي كش��اورزي و استاد دانشكده 
اقتصاد دانش��گاه  تربيت مدرس در پاسخ به اين 
پيشنهاد مي گويد: ما نيازي به تشكل هاي جديد 
نداريم تا اين كه بخواهيم ب��ورس را رونق دهيم! 
او مي گويد من در اين خصوص س��ؤالي از وزارت 
جهاد كشاورزي دارم و اين كه شما يك سازماني 
در نظر گرفته ايد كه س��الانه هزينه هاي فراواني 
را هم صرف آن مي كنيد با نام س��ازمان تعاوني 
شهري و روس��تايي كه يكي از وظايف عمده اين 
س��ازمان نيز آن بوده اس��ت كه كالا را از كشاورز 
بخرد و به فرد ديگري بفروش��د پس چرا تاكنون 

اين كار را در بورس انجام نداده ايد؟
او معتقد اس��ت اي��ن كاري كه اين س��ازمان 

انجام مي دهد يك مبادله اس��ت و يك 
خريد و فروش اس��ت پس چرا اين كار 
را در بورس كشاورزي انجام نمي دهيد! 
او باز مي پرس��د چرا م��ا نمي خواهيم 
ساختارمان را به يك روش موفق در دنيا 

اصلاح كنيم! 
چيذري ادامه مي دهد كه ما بايد در 
نظر داشته باشيم كه اگر برخي در كشور 
منافع ش��خصي دارند آنها را به كناري 
ببريم تا منافع ملي به ايران باز گردد . او 
مي گويد: ما در محصولات كشاورزي در 
ايران در اكثر محصولات نوعي انحصار 
داري��م و مولّ��د چنين انحص��اري نيز 
معمولاً آن هايي هستند كه هميشه بين 
توليد كننده و مصرف كننده نهايي قرار 
گرفته اند كه مي تواند نام اين افراد دلال 

يا واسطه و يا ... ديگري باشد.
اما بين اين دو گروه يك انحصار است 
كه اين انحصار هم به زيان مصرف كننده 

است و هم توليد كننده!
اي��ن اس��تاد دانش��گاه ب��راي بيان 
ش��دت اين زيان از تف��اوت قيمتي كه 
توليد كننده درياف��ت مي كند و تفاوت 
قيمتي كه مصرف كننده براي همان كالا 
پرداخت مي كند ياد مي كند و مي افزايد: 
اين تف��اوت قيمت يا ب��ه عبارتي بهتر 
)حاش��يه( در بازارهاي سنتي ما بسيار 
زياد است البته در تمام دنيا همين طور 

است زيرا بازار سنتي و غير كارا است!
اين اقتصاد دان براي بهبود ش��رايط مي گويد:  
اگر بازار كارا در محصولات كش��اورزي داش��ته 
باش��يم اولين اثر آن اين خواهد بود كه حاش��يه 

بازاري كم باشد!
پس اين اقتصاد دان راه حل مربوطه را در اين 
مي داند كه به جاي ايجاد تش��كل هاي جديد و 
جديد تر بيائيم و اين مبادلاتي كه توسط همين 
تشكل ها انجام مي شود را در بورس كالايي انجام 
دهيم و به آن جا هدايت كنيم كه اين هم به نفع 

توليد كننده است و هم به نفع مصرف كننده!
و در نهايت با اين ش��رايط به سمت يك بازار 

شفاف و كارا هدايت بشويم!
كيان�ي راد: كجاي بخش كش�اورزي ما، 

تعاوني هايمان موفق بوده اند؟!
دكتر علي كيان��ي پژوهش��گر و عضو هيات 
علمي پژوهش��كدة جهاد كش��اورزي در پاسخ 
به اين پرس��ش كه اگر براي رونق بورس نياز به 
ايجاد تشكل داريم چرا از تعاوني هايمان استفاده 
نكنيم مي گويد: ما در كجاي بخش كشاورزي مان 
تعاوني هايمان موفق بوده اند كه الان موفق عمل 
كرده باشند. او معتقد است كه ما هنوز از مفهوم 
تعاوني در خيلي از نقاط كشور به آن حد مطلوب 
و در آن اندازة واقعي معن��ا و مفهومي كه تعاوني 
دارد استفاده نكرده ايم )به معناي واقعي تعاوني 

استفاده نكرده ايم( و فقط اس��م تعاوني را به كار 
برده ايم اما بايد پرس��يد كه آيا واقع��اً به وظايف 

خودشان تاكنون كامل و جامع عمل كرده اند!
اين پژوهشگر و عضو هيأت علمي پژوهشكده 
در ادامه مي گويد: يكي از اهداف و سياست هاي 
وزارت جهاد كش��اورزي اين اس��ت كه تشكل و 
اتحاديه هاي تخصصي را تشكيل بدهد كه يكي از 
وظايف اين تعاوني هاي روستايي ، همين تشكيل 

اتحاديه هاي تخصصي است!
او در ادام��ه مي گوي��د: قس��مت دوم فعالان 
بورس كه عرضه كننده ها هس��تند و اين دسته 
هم در عرضه هس��تند و هم در تقاض��ا در اصل 
كساني هس��تند كه عموماً عرضه كنندة واقعي 
محصولات كشاورزي نيستند. اين دسته از افراد 
يك س��رمايه اي دارند و خواهان به كارگيري آن 
در بورس هستند كه به الطبع از اين ريسك هاي 
قيمت��ي نيز يك س��ودي كس��ب مي كنن��د! او 
مي گويد: در اصل اين افراد واسطه گراني هستند 
كه در همه جاي دنيا، قانوني فعاليت مي كنند و به 

رونق بورس كمك مي كنند.
منته��ا در م��واردي آن چ��ه كه ب��ه بورس 
كش��اورزي كمك خواهند كرد و سبب رونق آن 
خواهد بود توسعة قرار دادهاي آتي است چرا كه 
ما هيچ بورسي را نمي بينيم كه ثابت مانده باشد 
و بر روي قراردادهاي كشك و نقدي توسعه يافته 
باش��د او در اين خصوص معتقد است آن چه كه 
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باعث كم��ك خواه��د ب��ود فيوچركانتركت ها 
هستند كه مي توانند سرمايه هاي زيادي را وارد 
بورس كرده  و به رون��ق آن كمك كند! كه علاوه 
بر اين دسته مش��تريان ديگري هم چون صنايع 
تبديلي و تكميلي و يا خيل��ي از وارد كنندگان و 
صادر كنندگان نيز هس��تند كه مي ت��وان با يك 
هماهنگي بين دستگاهي، انگيزه هاي لازم براي 

حضور در بورس كالا براي آنان فراهم بشود!
چيذري: بازار محصولات كشاورزي نياز 

به اصلاح دارد!
امير حسين چيذري استاد اقتصاد در خصوص 

اين كه چگونه مي توان ش��رايط لازم را در جهت 
بهبود و موفقيت بورس كشاورزي در نظر گرفت 
مي گويد: ما ب��راي اينكه بتوانيم در كش��ورمان 
يك بورس موفق داش��ته باش��يم بايد 2 گروه از 
استراتژي هاي را داشته باش��يم يكم: استراتژي 
بيرون سازماني اس��ت و دوم اس��تراتژي داخل 

سازماني .
او اس��تراتژي بي��رون س��ازماني را هم��ان 
اس��تراتژي هاي خارج از ب��ورس كالا مي داند و 
مي افزايد:  منظور آن اس��ت ك��ه از وزارت جهاد 
كشاورزي و وزارت بازرگاني مسئولان آن مصمم 
باش��ند و اعتقاد داشته باش��ند كه ما مي توانيم 
توسط بورس كالا س��اختارهاي بازار محصولات 

كشاورزي خودمان را اصلاح كنيم!
اين اقتص��اد دان معتقد اس��ت ك��ه در ايران 
در ح��ال حاضر س��اختار بازاره��اي محصولات 
كشاورزي كاملًا س��نتي اس��ت و اين پديده اي 
است كه سالها گريبان گير ما بوده و بايد پرسيد 
چرا تاكنون ب��ه فكر اص��لاح نيفتاده اي��م. او در 
جواب ، خود مي گويد: اين ب��ه اين علت بوده كه 
از ابتداي انق��لاب تاكنون تمام فكر مس��ئولان 
اين دو وزارت خان��ه اين بوده ك��ه منابع غذايي 
مردم را تأمين كنيم كه يا توليد داخلي بوده و يا 
واردات! پس اولويت در محصولات كشاورزي بر 
اين بوده كه ما بتوانيم در وهلة اول تأمين منابع 
غذايي داشته باشيم. سياس��ت هاي كلان اين 2 
وزارت خانه بر اين نبوده كه برخي س��اختارها را 
اصلاح كنيم! تا به راحتي براي مردم تأمين منابع 
غذايي كرده باش��يم. او در ادام��ه مي افزايد: الان 

پس از 30 س��ال نه تنها وقت آن ش��ده بلكه دير 
هم شده است!

چيذري: معتقد است كه سايه سياست هاي 
اين دو وزارت خانه اين باش��د كه در محصولات 
كشاورزي اصلاحاتي داشته باشيم كه براي اين 

اصلاحات هم يك تجربة جهاني است!
اين اس��تاد اقتصاد و اقتصاد دان در خصوص 
تجربه جهاني به تجربة ايجاد و احداث صد سالة 
ب��ورس كالاي كش��اورزي در تمام كش��ورهاي 
اروپايي و آمريكائي اش��اره مي كند و مي افزايد: 
برخي كش��ورها هم چون كش��ورهاي آسيايي و 

اروپايي رشد كشاورزي بسيار خوبي توانستند بر 
اين اساس داشته باشند اما برخي ديگر از كشورها 
هم چون آفريقا و يا كشوري تازه استقلال يافته اي 
مثل قفقاز كه پس از فروپاشي ش��وروي سريعاً 
به تأس��يس بورس كالا روي آورد به دليل آن كه 
زيرساختارها را نداشت و اصول اقتصادي لازم را 
در برنامه اقتصادي خود در نظر نگرفت با شكست 

مواجه شد.
او در ادام��ه مي افزاي��د كه در دني��ا الگوهاي 
متفاوتي است كه در آن هر كش��وري كه موفق 
بوده با توجه به س��اختار اقتصادي كش��ور خود 

بورس كالايي و الگوهاي بورس كشاورزي كشور 
خود را تنظيم كند ولي آن دس��ته از كشورهايي 
كه صرفاً الگوبرداري كردند يعني بورس نيويورك 
و ش��يكاگو را ديدند و خواستند همان روش ها را 
در كشور خودشان اعمال كنند آن هم بدون در 
نظر گرفتن ساختار اقتصادي كشور خود نه تنها 
موفق نشدند بلكه شكست هم خوردند هم چون 

كشور همسايه خودمان مثل تركيه!  
اين اقتص��اد دان رم��ز موفقيت آن دس��ته از 
كشورهاي توسعه يافته و موفق در زمينة بورس 
كشاورزي را بر اين نكته مي داند كه آنها در ابتدا 
بورس هاي موفق دنيا را مطالعه كردند و س��پس 
از آن  ها با توجه به مقررات و قوانين كش��ور  خود 
و با توجه به س��اختارهاي اقتصادي س��رزمين 
خودش��ان به بازارهاي كالايي و اقتصادي خود 
– طراحي و الگويي جدي��د را ارائه دادند كه يكي 
از اين طرق ها اصلاح ساختار بوده است و نه اين 
كه ساختار بازار س��نتي را از بين ببرند! او بر اين 
باور اس��ت كه بايد اين بازار س��نتي هم در جاي 
خود باش��د بلكه در كنار آن بايد يك بازار اصلاح 
يافته و منس��جم را تش��كيل دهيم كه مي تواند 
مديريت ريسك داشته باش��د. او مي گويد: ما در 
كش��ورمان متخصصاني داريم كه اين تجربه را 
دارند و مي توانيم از آن اس��تفاده كني��م و ازآنان 
بخواهيم حالا كه با س��اختار بازار سنّتي ما آشنا 
هستند براي ما برنامه هايي تدوين كنند كه آن 
الگو را با ساختار بازار و ساختارهاي اقتصادي ما 
هماهنگي داشته باشد. در ادامه اين اقتصاد دان 
تأكيد مي كند كه اولين استراتژي ما و مهمترين 
اس��تراتژي ما مرحلة اول اين باشد كه مسوولان 
خود را مصمم بدانند كه مي خواهند ساختار بازار 

محصولات كشاورزي را اصلاح كنند!
كياني راد: براي اصلاح بازار ما مشكلاتي 

قانوني داريم. 
علي كيان��ي راد عضو هيأت علمي مؤسس��ه 

چيذري:اولين استراتژي ما و مهمترين 
استراتژي ما مرحلۀ اول اين باشد كه 
مسوولان خود را مصمم بدانند كه 

مي خواهند ساختار بازار محصولات 
كشاورزي را اصلاح كنند!
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پژوهش هاي وزارت جهاد كشاورزي در خصوص 
اصلاح برخ��ي موانع و مش��كلات موجودي بعد 
ازاشاره به مشكلات س��اختاري بازار محصولات 
كشاورزي و نه وزارت جهاد كشاورزي در مرحلة 
دوم به مشكلات قانوني كه وزارت جهاد كشاورزي 
با آن روبرو است اشاره مي كند و مي افزايد: قطعاً 
براي آن كه كالايي بتواند وارد بورس بش��ود يك 
سري اصلاحات و قوانيني بايد صورت بگيرد مثل 
قانون خريد تضميني كه مصوب س��ال 1368 و 
اصلاح هاي بعدي آن هست چون آن زمان بورس 
پيش بيني نش��ده بود، پس قواني��ن هماهنگ 
با بورس در آن ديده نش��ده بود به عبارتي جايي 
نبود كه دولت اگر سياست هاي قيمت تضميني 
را اعمال كند از طريق بورس اي��ن كار را بكند يا 
نهادها و دستگاههايي كه محصولاتي را مي خرند 

به جاي مناقصه از بورس استفاده كنند!
پس، چنين قانوني آن زمان ديده نش��ده بود 
تا اين كه اي��ن قانون اصلاح بش��ود. او مي گويد: 
اين لايحه اصلاح قانون خريد تضميني توس��ط 
مؤسسه ما تهيه شده و در حدود يك سال و نيم 
گذشته از طرف وزارت خانه كشاورزي به معاونت 
نظارت راهبردي داده شده تا در دستور كار دولت 
باش��د تا ببينيم چه زماني اي��ن لايحه تصويب 

مي شود.
او در جواب به اين كه چ��ه تفاوتي بين خريد 
تضميني و قيمت تضميني هست مي گويد: در 
خريد تضميني همين كه دول��ت يك قيمتي را 
اعلام كند و خودش را ه��م موظف كند كه برود 
و آن كالا را بخ��رد به عبارتي خري��د را تضمين 
مي كند ام��ا در قيم��ت تضميني؛ ن��ه ، او اضافه 
مي كند كه اگر ما يك قيمتي را داش��ته باش��يم 
كه آن را سياست گذاري براي كالا آن را تصويب 
كرده باشد كه شامل يا كالاي اساسي مي شود و يا 
كالاهاي خاص در هنگام برداش��ت محصول و يا 
عرضه به محصول اگر قيمت بازار كمتر از قيمت 
تضميني بود يك مابه التفاوتي را پرداخت مي كند 
كه ديگر هيچ الزامي ندارد كه برود و كالا را بخرد. 

او مي گوي��د: اگر سياس��ت هاي م��ا از خريد 
تضميني به قيمت تضميني تغيير يا به بورس كالا 

بهترين جا براي پرداخت اين مابه التفاوت است.
كياني راد در بيان دليل اي��ن روش به قيمت 
قانوني و تعريف نشده اي كه توليد كننده دريافت 
مي كند اشاره مي كند و مي افزايد: در اين صورت 
توليد كننده مي داند براي محصولش چه قيمتي 
دريافت كرده كه اگر كمتر از اين مقدار باش��د از 
قيمت تضميني مي تواند بر اساس گواهي فروش 
محصول خود در بورس مابه التف��اوت را از دولت 
بگي��رد ! و ديگر نيازي هم نيس��ت كه دولت هم 
هزينه كند و برود محصول را بخرد و هم در انبار 
نگه دارد كه تحمل ضرر و زياني خراب ش��دن يا 
نشدن محصول هم باشد و اين كه از طرفي نگران 

مشكل  فروش هم مي شود. 
دكتر عل��ي كيان��ي راد- در پاس��خ ب��ه اين 

كه آي��ا كنترلي هم ب��ر روي قيم��ت تضميني 
هس��ت ،مي گويد: با يك نگاه ب��ه مانيتور بورس 
مي ت��وان از قيمت ه��ا آگاه بود و ه��ر زمان كه 
توليد كننده ي��ا عرضه كننده احس��اس كرد كه 
توليد كننده محصول در حال متضرر شدن است 
بيايد و از طريق ب��ورس كالا مابه التفاوت قيمت 
تضميني را دريافت كند! او در ادامه مي افزايد اين 
نكته مستلزم اين است كه اصلاح قانوني صورت 
بگيرد و برود به مجلس و تصويب بش��ود و اجازه 
داشته باشد دستگاه هاي خريد و يا دولت بيايند 
و از طريق بازار بورس كالا عرضه بكنند يعني اين 
مشكلات ساختاري و قانوني هست و اين مسائل 
به وزارت جهاد كش��اورزي بر نمي گردد چرا كه 
تمام تلاش خ��ود را جهت توس��عه و رونق بازار 
محصولات كشاورزي و افزايش حمايت جامع و 

كارا انجام مي دهد. 
اين كارشناس كشاورزي و عضو هيأت علمي 
پژوهش��كدة مؤسس��ه پژوهش��ي وزارت جهاد 
كش��اورزي به عنوان نمونه در اي��ن خصوص از 
فعاليت اخير وزارت خان��ه در مورد برخي كالاها 
س��خن مي راند و مي گويد: مجموع وزارت جهاد 
كشاورزي بايد برخي وارد كنندگان را ملزم كند 
كه بخشي از كالاهاي خود را بياورند و در بورس 
معامله كنند ولي اين جا باي��د از وزارت بازرگاني 
پرسيد كه چرا وزارت بازرگاني مخالف اين قضيه 

است. 
عرضه اوليه اقلام كشاورزي وارداتي بايد 

در بورس كالا انجام شود 
در اين خصوص علي اكبر هاشميان مدير عامل 
ش��ركت بورس كالا در جواب به ن��وع معاملات 
در خص��وص كالاه��اي واردات��ي و رونق رينگ 
كش��اورزي معتقد اس��ت كه عرضه اوليه اقلام 
كشاورزي وارداتي بايد در بورس كالا انجام شود. 
او مي گويد: از آن جا كه اين كالاها قابل استاندارد 
و تضمين شده است در اين خصوص پيشنهاداتي 
نيز به ش��وراي عالي بورس و وزارت بازرگاني نيز 

ارائه شده است. 
دكتر چيذري زماني كه از ي��ك بورس كارا و 
موفق سخن مي راند اشاره اي به كشور همسايه 
خودم��ان هندوس��تان مي كن��د و مي گويد در 
هندوس��تان كه از برخي لحاظ نيز مشابه كشور 
ما اس��ت 3 بورس كالايي مه��م در حال فعاليت 
اس��ت كه يكي فلزات و پتروشيمي و محصولات 
كالاي كشاورزي اس��ت او مي گويد اين 3 بورس 
در كنار يكديگر طي س��اليان گذش��ته نمايانگر  
يك بورس موفق بوده اند ت��ا آن جايي كه علاوه 
بر افزايش روز اف��زون ارزش مبادلاتي اين بورس 
يك نهاد بين المللي بورس در دنيا يعني آت ساك

AT SAC كه نهاد بين المللي در سازمان ملل 
اس��ت نيز به آن به عنوان يك بورس موفق اشاره 

مي كند!
او مي گوي��د: ما نيز طي س��اليان گذش��ته 
تجارب خوبي از بورس بدست آورده ايم ما قبل 
از ادغام در بورس كالاي كشاورزي توانستيم از 
تجاربي بهره مند ش��ويم علاوه بر آن كه تجارب 
صد سالة ساير كش��ورها را نيز در اين خصوص 
داريم س��پس با وجود متخصصان در اين حوزه 
از اين پس نيز مي توانيم در اين مرحله از بورس 
كالا پس از قانون ادغام نيز موفق باش��يم منوط 
به آن كه برخي مسائل و اصلاحات لازم را انجام 
دهيم.  او در ادامه پس از اشاره به استراتژي هاي 
دوگانه در بورس كه اولي اس��تراتژي بيرون بود 
كه مربوط به بيرون از س��ازمان بورس مي شود 
و بيش��تر ب��ه دنب��ال اصلاح��ات در س��اختار 
محصولات كشاورزي اس��توار بود، بر استراتژي 
دوم يعن��ي اس��تراتژي داخل��ي بورس اش��اره 
مي كند و مي افزايد: ما بايد يك سري تحولاتي 
را در داخ��ل ب��ورس كالاي��ي انجام دهي��م. او 
مي گويد: كالاهاي فلزي و نفتي و پتروش��يمي 
و محصولات كش��اورزي، 4 گروهي هستند كه 
بايد فعالانه در بورس باش��د و نه اينكه توجه ما 
صرفاً بر روي بورس پتروش��يمي و فلزات باشد 
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و بقيه را فراموش كني��م. او مي گويد: براي اين 
منظور بايد نهادهاي ديگ��ري را نيز كنار بورس 
قرار دهيم كه شامل بانك ها      ، شركت هاي بيمه، 
، شركت هاي انبار داري و سيلو و شركت تأمين 

سرمايه كالايي است!
او از يك ارتباط اكوسيس��تمي در اين بين نام 
مي برد و در تشريح كاربرد و چگونگي كاربرد هر 
كدام از اين 4 بخش كنار ب��ورس كالا مي گويد: 
زماني كه بانك ها در كنار بورس كالا به حمايت 
از اين بخش مشغول باشند آن زمان شركت هاي 
كارگزار غير فعال را مي تواند بخرد و سپس آن ها 
را فعال كند  و پس از آن خدمات مالي در اختيار 

مشتريان بورس كالا قرار مي دهند. 
دوم: ش��ركت هاي بيم��ه هس��تند ك��ه آنها 
مي توانن��د كالايي را ك��ه خريداري مي ش��ود و 
فروخته مي ش��ود و كل معاملاتي كه در بورس 
كالا مبادله مي شود بيمه كنند! بيمه يك نقش 
مهمي در كل دنيا به تمام مبادلات بورس را انجام 

مي دهد!
و س��وم: ش��ركت هاي انبارداري و س��يلوها 
هستند كه اين قبيل ش��ركت ها  هم مي توانند 
براي خودشان خريد و فروش داشته و انبار كنند 
و هم مي توانند به كمك بورس بيايد در آن صورت 
نيازي نيست كه بورس سرمايه گذاري كند و انبار 
بخرد بلكه ب��ورس مي تواند از اين ش��ركت هاي 
موجود كه در اين جا هس��ت زي��ر چتر حمايتي 

خود قرار دهد و فعاليت كند!
چيذري در ادام��ه مي افزايد كه م��ا هنوز در 
بورس كشاورزي نتوانسته ايم قراردادهاي فيوچر 
و آپشن داشته باشيم و هنوز نتوانسته ايم در برابر 
شوك هايي  كه به بازار وارد مي شود برنامه ريزي 

داشته باش��يم در صورتي كه اگر شركت تأمين 
س��رمايه وجود داش��ته باش��د اين ش��ركت ها 
تضمين كنندة تمام قراردادهاي سلف و فيوچرز 

هستند. 
اين اقتصاد دان در خاتمه به اين نكته اش��اره 
مي كند كه اگ��ر اين 4 مجموعه ب��ه صورت يك 
اكوسيستم در كنار بورس كالا قرار بگيرند، بورس 
تنها فضايي را ايجاد مي كند كه مبادلات براحتي 
در سهولت در آنجا انجام مي شود و بقية وظايف ها 
در كنار بورس بين اين 4 مجموعه صورت خواهد 

گرفت!
نب��ود چني��ن قراردادهايي هم��ان نكته اي 
اس��ت كه دكتر علي كياني راد از مؤسسه جهاد 
كشاورزي بدان اشاره مي كند و در ضمن سخنان 
خود در اي��ن خصوص مي گويد:م��ا هيچ بورس 
كالايي را نمي بينيم كه بر روي قراردادهاي نقدي 
ثابت مانده باشد و توسعه پيدا كرده باشد چرا كه 
اين فيوچرزها هستند كه كمك مي كنند به اين 
كه سرمايه هاي زيادي وارد بورس بشود و در اصل 
رونق بيش��تري را بدان بدهد! و اين جهتي است 
كه مي تواند بورس كالاي كشاورزي را به سمت 

قراردادهاي آتي ببرد. 
اين كارش��ناس حوزة كش��اورزي بعد از بيان 
مش��كلات س��اختاري و قانوني كه وزارت جهاد 
كش��اورزي با آن روب��رو بوده به برخي مس��ائل 
ديگري نيز اش��اره دارد كه بخش��ي مبادلات در 
بورس را در برگرفته است او مي گويد: يكي ديگر 
از اين نكاتي كه بايد از ه��ر دو حيث يعني هم از 
ناحية بورس و هم از ناحية وزارت كشاورزي بايد 

بدان توجه شود خود بورس كشاورزي است. 
او مي گويد اگر تجربة س��اير كشورها را نگاه 
كنيم قرار نيست تالارهاي استاني راه بيندازيم 
خيلي از كارگزاران هس��تند كه دور افتاده ترين 
منطقه يك كش��ور كه توليد كنندگان به كشت 
و برداشت مشغولند دفاتري دارند و نمايندگي 
دارن��د ك��ه از طري��ق آن��ان درخواس��ت هاي 
توليد كنندگان ب��راي خريد و ف��روش صورت 
مي گيرد كه لازم اس��ت اگر كه بورس خواهان 
توسعه اس��ت به اين وجه قضيه نيز نيم نگاهي 
داشته باش��د چرا كه در مورد كالاي كشاورزي 
نمي توان آن برداش��ت و يا توقعي را كه از بازار 
آهن و بورس فلز وجود دارد از بورس كشاورزي 
و ي��ك توليد كنن��ده داش��ت. در ب��ورس فلز ، 
سفارش با يك تلفن انجام مي شود و توليد كننده 
يا كارخانه سفارش توليد مي گيرد ولي در توليد 
محصولات كش��اورزي، تلفني س��فارش توليد 

دادن مقدور نيست!
او در ادام��ه ن��گاه مجموع��ة وزارت جه��اد 
كش��اورزي را ب��ه بورس كش��اورزي ي��ك ابزار 
حمايتي در راس��تاي بهب��ود وضعي��ت و رونق 
محصولات كشاورزي عنوان مي كند و مي افزايد: 
اين ابزار در كنار س��اير ابزاره��ا، مي تواند در اين 
راستا ما را به آن مهم كه مد نظر است سوق دهد. 

او مي گويد: قرار نيست با اس��تفاده از بازار بورس 
همة مشكلات توليد كنندگان را رفع كرده باشيم 
بلكه عموماً تجربيات جهاني نش��ان مي دهد كه 
ما زماني مي توانيم يك حماي��ت كارا و جامع از 
توليد كنندگان بخش كش��اورزي داشته باشيم 
كه مجموعه اي از ابزارها با توجه به ساختار توليد 
و س��اختار بازار هر محصول را ب��ه كار ببريم و به 
عبارتي زماني كه اين ابزارها متناسب با ساختار 
توليد و س��اختار بازار هر محصول به كار برود آن 
زمان ي��ك حمايت جام��ع و كارا از توليد كنندة 
سنجش كش��اورزي به عمل آمده كه بطبع اين 
حماي��ت در افزايش به��ره وري و كاهش هزينة 
توليد و كاهش قيمت تمام شده و افزايش كيفيت 
محصول و به دنبال آن منتفع شدن مصرف كننده 

است. 
او مي گوي��د: در اين خص��وص آن هدفي كه 
وزارت جهاد كش��اورزي وارد و سياست گذاري 
بخش كشاورزي را شامل مي شود و از دولت هاي 
قبلي ه��م مبنا بر آن ب��وده اين اس��ت كه ما به 
سمتي برويم كه نظام جامع يا يك قانون جامع 
حمايت از بخش كشاورزي را داشته باشيم كه 
اين قان��ون جامع حمايت از بخش كش��اورزي 
ش��امل ابزارهاي مختلف و متن��وع حمايت از 
توليد و توليد كننده بخش كشاورزي متناسب 
با س��اختار بازار هر محصول يا فعاليت توليدي 

در بخش است!
علي كياني راد- عضو هيأت علمي پژوهشكدة 
وزارت جهاد كشاورزي از تدوين لايحة اصلاحات 
در اي��ن خصوص خب��ر مي ده��د و مي افزايد: با 
وجودي كه بحث حمايت در دنيا سابقة 15 ساله 
دارد و در ايران قدمتي 6 يا 7 ساله اما ايجاد بورس 
كشاورزي يكي ازمواردي بوده كه ما به وجود آن 
در كنار س��اير ابزارهاي حمايت��ي از محصولات 
كشاورزي احس��اس نياز كرديم و با اين تشكيل 
خواس��تيم ابزار حمايتي را افزايش دهيم منتها 
در اين بخش در س��اختارهاي بخش كشاورزي 
موانع قانوني وجود دارد كه نتوانست بورس به آن 

صورت دلخواه جواب بدهد!
او مي گويد از لوايح اصلاحي پيش��نهادي در 
برنامة 4 ايجاد صندوق تثبيت درآمد كشاورزان 
نيز ديده  ش��ده بود چرا كه وج��ود اين صندوق 
نيز يكي از آن ابزارهايي بود كه در كنار بورس به 

افزايش درآمد كمك مي كرد. 
علي كياني راد- در خاتمه اين نكته را يادآور 
مي ش��ود كه در اص��ل سياس��ت گذاري بخش 
كش��اورزي يك وظيفة حاكميتي اس��ت كه با 
اصرار و بخش��نامه و ... هي��چ توليد كننده اي و 
هيچ متقاضي ي��ا عرضه كنن��ده اي را نمي توان 
وارد بورس كرد. او معتقد است كه وظيفة دولت 
اين است كه قوانين و نهادهاي كارايي را تدوين 
كند كه اين نهادها ظرفيت و پتانس��يل لازم را 
در بورس ايجاد كنن��د كه توليد كنندگان بدون 

صدور بخشنامه يا دستور و  وارد بورس  بشوند!
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